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تولید بیش از ۵ میلیون مگاوات ساعت انرژی برق 
در نیروگاه رامین اهواز

گروه شهرستانها: محسن حافظی مدیر عامل این نیروگاه با اعلام این خبر  
گفت: با تلاش متخصصان نیروگاه رامین در ۷ ماهه نخست سال جاری ، میزان 
تولیــد برق در این مجموعه صنعتی به ۵میلیــون و  ۱۵۵ هزار  و ۹۰۶ مگاوات 

ساعت رسیده است. 
به گزارش روابط عمومی نیروگاه رامین اهواز حافظی با اشاره به دانش و تجربه 
ارزشمند کارکنان نیروگاه رامین جهت رفع چالشها گفت: اعتماد به متخصصان 
توانمند این نیروگاه در رفع مشکلات نیروگاه سبب افزایش ۴۰۰ مگاواتی در پیک 

برق تابستان امسال گردید.
وی همچنین از روند افزایشــی تولید برق در پیک برق ســال جاری نسبت 
به مدت مشــابه سال قبل خبر داد و گفت: طبق برنامه ریزی های صورت گرفته  
پروژه های تعمیراتی خود را با تعمیرات میان دوره ای واحد ۳۰۵ مگاواتی شماره 
۳ آغاز نموده و نهایت تلاش خود را جهت رفع محدودیت های فنی بکار خواهیم 

گرفت تا با رفع چالش ها، با آمادگی مطلوبی به استقبال تابستان ۱۴۰۳ برویم.
همچنین بر اســاس این گزارش، حمداله ممبینی رئیــس اداره کارگاههای 
عمومی این نیروگاه  اعلام کرد: در ۷ ماهه گذشته با همت کارشناسان این نیروگاه 
در کارگاههای ســاخت و بازسازی توانسته ایم ،  تعداد ۱۶۷۲ قطعه را ساخته و 
۱۶۶۲ قطعه دیگر را مورد بازسازی قرار دهیم که در مجموع ۳۳۳۴ قطعه صنعتی 
را به بخشهای مورد نیاز این نیروگاه جهت بهره برداری تحویل داده ایم. ممبینی 
به تنوع قطعات ذکر شده در مدت ۷ ماهه سال جاری اشاره کرد و افزود:  قطعات 
ساخته شده در ۲۷۰ نوع قطعه و همچنین قطعات مورد بازسازی قرار گرفته را 
۴۴۱ نوع قطعه برشــمرد. لازم بذکر است نیروگاه رامین اهواز با ۶ واحد تولیدی 
بزرگترین نیروگاه بخاری کشــور است و نقش مهمی در پشتیبانی از شبکه برق 

کشور ایفا می کند.

برگزاری کارگروه منطقه ای مشترک
 کنترل کیفیت آب در آبفای استان اصفهان

گروه شهرستانها - زهرا مســیبی: کارگروه منطقه ای مشترک کنترل 
کیفیت آب استان های شرق و مرکز کشور در آبفای استان اصفهان برگزار شد.

این نشست در روزهای نهم و دهم آبان ماه سال جاری با حضور مدیران مرکز 
پایش و نظارت بر کیفیت آب و فاضلاب شرکت های آبفای اصفهان، مشهد، یزد، 
خراسان رضوی، مرکزی شمالی و جنوبی، سیستان و بلوچستان، کاشان، گلستان، 

چهارمحال و بختیاری و قم برگزار گردید.
در این جلسه احمد منتظری، مدیرکل دفتر بهداشت شرکت مهندسی آبفای 
کشــور به صورت آنلاین در جلســه حضور یافت و بر همکاری اعضای کارگروه 
در ارتقا دانش کارشناســان آزمایشــگاه های کنترل کیفی، استفاده از ظرفیت 
آزمایشگاه های عضو کارگروه جهت انجام آزمون های ریزآلاینده های آلی و معدنی 
و نظارت دقیق بر کنترل کیفیت آب و پســاب و تعاملات با مراکز بهداشــت در 

استان ها تاکید نمود.
گفتنی اســت در این نشست دو روزه برنامه های اجرایی کارگروه در خصوص 
مقایسه بین آزمایشگاهی برای آزمون های فیزیک و شیمیایی و فلزات سنگین، 
برگزاری دوره های آموزشــی برای کارشناسان مراکز پایش با استفاده از ظرفیت 
تدریــس اعضای کارگــروه، ممیزی داخلی آزمایشــگاه های کارگروه توســط 
کارشناسان مستعد و خبره اســتان های عضو کارگروه، نظارت های کارشناسان 
کنترل کیفی در مباحث مربوط به بهداشــت آب و استانداردهای پساب توسط 

مدیران عضو کارگروه تهیه و تصویب شد.

۴ پرونده ایران برای ثبت جهانی مشخص شد
همزمان با صدور احکام مدیران پرونده های ثبت جهانی، موضوع پرونده های 

ایران برای ثبت در یونسکو مشخص شد.
به گزارش ایسنا، علی دارابی با صدور احکامی برای مدیران چهار پرونده ایران 
برای ثبت جهانی در یونســکو، به نوعی از پیگیری ها بــرای تهیه چهار پرونده 
»مسجد ایرانی«، »آسبادهای ایرانی«، »خانه های ایرانی و منظر فرهنگی ماسوله« 

و »قلعه فلک الافلاک و دره خرم آباد« خبر داد.
معاون میراث فرهنگی در احکام جداگانه ای، عبدالرســول وطن دوست را به 
عنوان مدیر پرونده ثبت جهانی »مســجد ایرانی« و محمدحسن طالبیان را به 

عنوان مدیر پرونده ثبت جهانی »آسبادهای ایرانی« منصوب کرد.
ایران از ســال ۱۳۵۷ ثبت آثار تاریخی را در یونســکو آغــاز کرد، اما پس از 
انقلاب و با شــروع جنگ تحمیلی و تا ســال ۱۳۸۲ در ثبت غفلت کرد که به 
گفته کارشناســان میراث فرهنگی آن رویکرد، ایران را ۲۴ سال از ثبت جهانی 
عقب نگه داشت، از همین رو وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
برای جبران آن عقب ماندگی ســراغ پرونده های زنجیره ای رفته اســت که ثبت 
کاروانسراهای ایرانی در ســال ۱۴۰۲ از آن جمله بود. معاون میراث فرهنگی با 
تاکید بر این سیاست، پرونده های زنجیره ای دیگری را همچون مسجد و خانه های 

ایرانی آغاز کرده است.
در ادامه احکامی که برای مدیران پرونده های ثبت جهانی صادر شــده است، 
مصطفی پورعلی، مدیر پرونده های »خانه های ایرانی و منظر فرهنگی ماســوله« 
شد. پرونده »منظر فرهنگی ماسوله« درحالی امسال و در چهل و پنجمین کمیته 
میراث جهانی یونسکو مطرح شد که با مخالفت ایکوموس، رأی یونسکو را برای 
ثبت جهانی نگرفت و به پیشنهاد کشورهای عضو »دیفر« شد؛ به این معنی که 
یونسکو به ایران فرصت دوباره داد تا ایرادهای این پرونده را که ایکوموس )شورای 
بین المللی بناها و محوطه های تاریخی( به آن وارد کرده است، رفع کند و دوباره، 
بدون محدودیت سهمیه ای برای بررســی به یونسکو بفرستد؛ به این معنی که 
ایران در اجلاس بعدی دو پرونده می تواند داشــته باشد. معاون میراث فرهنگی 
همچنین عطا حســن پور نیز را به عنوان مدیر پرونده »قلعه فلک الافلاک و دره 
خرم آباد« انتخــاب کرد. دارابی در این احکام، برنامه ریزی دقیق برای رفع موانع 
ثبــت جهانی این پرونده ها و تدوین مطالعات نهایی آن ها برای ارســال در زمان 
مقرر را خواســتار شده است. همچنین مدیران پرونده ها مکلف شده اند با کمک 
جمعی دیگر از کارشناسان، این پرونده ها را تدوین کرده و در شورای ثبت جهانی 

به ریاست معاون میراث  فرهنگی نهایی کنند.

۲۰ مدرسه به دلیل فرونشست زمین در استان اصفهان 
تخلیه شده است

مدیرکل مدیریت بحران اســتانداری اصفهان گفت: حدود ۴۰ مدرســه در 
شهرســتان های مختلف استان در معرض خطر فرونشســت زمین هستند که 
تاکنون ۲۰ باب از آنها تخلیه شده است. منصور شیشه فروش در گفت وگو با ایرنا 

افزود: این مدرسه ها در اصفهان، پیربکران، برخوار و فلاورجان واقع شده است.
وی با بیان اینکه فرونشســت زمین به اراضی کشــاورزی، اماکن مسکونی و 
راه ها خســارت زیادی وارد می کند، ادامه داد: استان اصفهان ۳۵ دشت دارد که 
از این تعداد ۲۵ دشــت دچار فرونشست بین پنج تا ۱۸ سانتی متری شده و ۲۹ 
دشت تحت تاثیر افت سطح آب زیر زمینی قرار گرفته است. شیشه فروش گفت: 
مطالعات نشان می دهد که دشت های بســیاری مانند مورچه خورت، اردستان، 
دشت مهیار جنوبی، نجف آباد، کوهپایه، سِجزی، بادرود کمچه، چادگان، کاشان، 

میمه، علویجه، کَرون و سمیرم با افت سطح آب زیر زمینی روبه رو هستند.
به گزارش ایرنا، مدیرکل نوسازی،توسعه و تجهیز مدارس اصفهان نیز چندی 
پیش گفت: در مجموع ۴۰ مدرسه استان با ۴۰۸ کلاس بر اثر فرونشست دچار 
آسیب شده است. مجید نسیمی افزود: از این تعداد ۹ مدرسه با ۱۰۸ کلاس که در 
برگیرنده چهار هزار و ۸۳۰ دانش آموز است به علت فرونشست به ترمیم و مقاوم 
ســازی نیاز دارد. مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس اصفهان خاطرنشان 
کرد: این مدارس در ناحیه چهار و پنج اصفهان و شهرستان های برخوار، فلاورجان 

و شاهین شهر و میمه قرار دارند.
وی همچنین تعداد مدارس خطر آفرین اســتان را ۹۴ مدرسه با ۷۳۳ کلاس 
درس اعلام کرد و گفت: از این تعداد برای ۴۶ مدرســه با ۳۵۳ کلاس، دســتور 
تخلیه فوری صادر شــده است. اصفهان با موارد متعدد فرونشست، امروز استانی 
با وضعیت قرمز در این زمینه است که وضعیت آن از هشدار گذشته و به بحران 

تبدیل شده است.
کارشناســان، خشکســالی طولانی مدت، برداشــت  بی رویه آب از سُفره های 
زیرزمینی و همچنیــن حذف جریان آب رودخانه زاینده رود از دل شــهر، را از 
عواملی می دانند که باعث وقوع و شدت گرفتن فرونشست زمین در این منطقه 
شده است. بر اساس آمار و اطلاعات سازمان زمین شناسی اصفهان، در سال ۹۵ 
فقط ۲ درصد از مســاحت این استان با فرونشست زمین درگیر بود، درحالی که 
بر اساس نتایج آخرین مطالعات، اکنون حدود ۱۰ درصد از مساحت اصفهان، در 

شرایط خطرناک فرونشست قرارگرفته است.

تراژدی مســمومیت و جان دادن چندین اخبار کوتاه
روزه دام های منطقه خاتون آباد شــهربابک در 
حالی از زمان افتتــاح کارخانه ذوب مس در 
این منطقه تاکنون ادامه دارد که این ســئوال 
را در ذهــن به وجود می آورد که چگونه و چه 
زمانی این دام گســترده سم مس از دام های 

این منطقه برچیده می شود؟
به گزارش ایرنا، اکتشــاف معدنی، ذوب و 
تغلیظ، دورریزی باطله ها و پســاب تولیدشده 
در فعالیت هــای معدنی، معدنکاری را به یکی 
از منابع مهم آلودگی فلزی در محیط زیســت 
تبدیل کرده، فلزات ســنگین و عناصر کمیاب 
از جمله آلاینده هایی بوده که در صورت تجمع 
در خاک و جذب توسط گیاه به زنجیره غذایی 
وارد می شــود و مســمومیت هایی را در گیاه، 

حیوان و انسان ایجاد می کنند.
از ســال ۷۸ کــه کارخانــه ذوب مــس 
خاتون آباد در شهرســتان شــهربابک افتتاح 
شد، چالش های زیســت محیطی متعددی را 
در پی داشــت که مرگ ومیر دام های منطقه 
از مهمترین آنها بود؛ دامداران زیادی طی این 
سال ها تلفات سنگین گوسفندان خود در این 
منطقه را مشــاهده کرده اند، دام هایی که به 
گفته خود اهالی به علت مســمومیت ناشــی 
از مس با علایمی از قبیل خونی شــدن ادرار، 
زردی و لاغــری بیمــار و بعــد از مدتی تلف 

می شوند.
با وجود ادعای شرکت مس مبنی بر اینکه 
بــرای مقابله بــا آلایندگی های هــر کاری از 
دستش برآمده انجام داده، اما الزام ۶ ماه دولت 
به این شرکت برای قرق ۱۵ کیلومتری اطراف 
مس خاتون آباد در شهرستان شهربابک، جمع 
آوری دام های محدوده، پرداخت حقوق عرفی 
دامداران و برخی تملک ها هنوز بر روی زمین 

مانده یا به طور کامل اجرایی نشده است.
مســئولان مجتمــع مس ضمن تشــریح 
اقداماتشان برای کاهش آلایندگی که مدیران 
دولتی اســتان هــم تایید می کننــد، مدعی 
هســتند که آلایندگی کاهش بســیاری طی 
چندسال اخیر داشــته اما این درحالی است 
که تلفات دام هــا همچنان ادامه دارد؛ یکی از 
دامپزشکان منطقه نیز در گفت وگو با خبرنگار 
ایرنا مدعی شد که اخیرا تلفات کمی بیشتر هم 
شده؛ موضوعی که نیازمند بررسی بیشتر برای 

تایید آن است.
قرق ۱۵ کیلومتری 

اطراف مس خاتون آباد
اما با وجود عملی نشدن اولتیماتوم) اخطار 
دولتی( اســتانداری به مس برای قرق و سایر 
اقدامات، مدیران مس معتقدند از سال ۹۸ به 
این طرف اقداماتی انجام داده اند و بخش هایی 
به کارخانــه ذوب مس خاتون آبــاد ضمیمه 
کرده اند که با وجود آنها دیگر احتمال آلودگی 
ناشــی از مس برای دام هایــی منطقه وجود 
ندارد یا اگر هم دارد باید در یک بررسی دقیق 

علمی ثابت شود.
مدیران مــس معتقدند در نتیجه اقداماتی 
کــه در بهبود فراینــد کارخانــه ذوب مس 
خاتون آبــاد انجام داده اند، غبار ناشــی از این 

کارخانه را که در صورت جذب شدن در خاک 
به ســمی مهلک برای محیط زیســت تبدیل 
می شــود به عنصری بی خطــر و کمر رنگ 

تبدیل کرده اند.
با وجود نظــرات مدیران مس اما دامداران 
شــهربابکی همچنان معتقدند دام هایشان در 
اثر مسمومیت تلف می شــوند؛ اهالی منطقه 
می گویند طی سال های اخیر هزاران راس دام 
را از دســت داده اند و تلفــات همچنان ادامه 
دارد، تلفاتی که مدعی پرداخت نشــدن یا کم 
پرداخت شــدن خسارتشــان به ویژه از سال 
گذشته نیز هستند و زخم اقتصادی زیادی بر 

آنان وارد کرده است.
البته نفس وجود صنایع معدنی در معدنی 
که اشتغال بالایی را نیز داشته انکاپذیر نیست؛ 
آنطور که گزارش می شــود مجتمع بسیاری 
از اهالی منطقه را نیــز در این صنعت به کار 
گرفته اند و حقوق می پردازند؛ اما در عین حال 
مساله ساماندهی موضوع دامداری های منطقه، 
پرداخت خسارت به دامداران که در محدوده 
اطراف، یکبار برای همیشــه این مساله جمع 
شود، نیازمند عزم جدی تر و همراهی بیشتر 

است که باید دید عملیاتی می شود یا خیر.

دامداران در کنار گلایه از پرداخت نشــدن 
خسارت هایشــان یا ادعــای پرداخت نصف و 
نیمــه این خســارت ها که آن را به شــرکت 
مس مرتبط می دانند از دامپزشکی هم گلایه 
دارند و می گویند دامپزشک معتمد مجموعه 
دامپزشــکی که در این منطقه مستقر است و 
باید در صورت تایید مسمومیت دام رسید به 
آنها دهد از این کار ســر باز می زند و دامدار با 

نگرفتن رسید دستش به جایی بد نیست.
گرچه دامپزشک معتمد می گوید دامداران 
نگران نباشــند زیرا درصورتی که تلفات ناشی 
از مسمومیت دام هایشان تایید شده باشد، در 
سامانه ثبت می شــوند تا خسارتشان به آنان 

پرداخت شود.
فیلتر ناقص دودکش های ذوب مس 
خاتون آباد همچنان قربانی می گیرد

مدیــرکل دامپزشــکی اســتان کرمان در 
توضیحاتی به ایرنــا گفت: کارخانه ذوب مس 
خاتون آباد باید به یکسری فیلترینگ ها مجهز 
باشد تا غباری که از کارخانه خارج و در نهایت 
سبب مسمومیت تجمعی مس در دام های آن 

منطقه می شود را کاهش دهد.
صدیقه کاظمی نیا با اشــاره به اینکه طی 

ســالیان اخیر کارخانه ذوب مس خاتون آباد 
برای اصلاح و تعویض فیلتــر اقدامات خوبی 
انجــام داده اســت، ادامــه داد: امــا با وجود 
اقدامات این کارخانه برای اصلاح هنوز تلفات 
دام های منطقه ادامه دارد. وی اظهارداشــت: 
طی جلســات متعــدد که در ســالیان اخیر 
تشکیل شــد قرار بود مراتع محدوده کارخانه 
ذوب مــس خاتون آباد از مردم خریداری و در 
نهایت از دام عاری شود که این اتفاق نیافتاد. 
افزود:  کرمان  اســتان  دامپزشــکی  مدیرکل 
همچنین از تصمیم های این جلسات این بود 
که دامداری های مسقف در محدوده کارخانه 
ذوب مس خاتون آباد به منظور تعلیف دستی 
دام ها طراحی شــود که فکر می کنم تعدادی 
از ایــن دامداری ها ایجاد یا شــروع به انجام 
شده اســت. وی گفت: دامداری های مسقف 
در محــدوده کارخانه ذوب مس خاتون آباد به 
این منظور طراحی شده بود که دام ها از مراتع 
اطراف این کارخانه تغذیه نکنند و این تغذیه 
به صورت دستی از علوفه مراتع مناطق دیگر و 

در مراکز مسقف باشد.
کاظمی نیا خاطرنشــان کرد: طبق وظایف 
مجموعه دامپزشــکی یک دکتر دامپزشک در 

محدوده کارخانه ذوب مس خاتون آباد مستقر 
شده و دام هایی که دچار تلفات در این منطقه 
می شوند توسط این دکتر کالبد شکافی صورت 
می گیرد و اگر علائم مسمومیت در این دام ها 
ببیند آنها را به عنوان دام مســموم تایید و در 
نهایت کارخانه موظف اســت برای این دام ها 

غرامت پرداخت کند.
مکمل درمانی و حمایتی برای دام ها

دامپزشــکی  کــرد: مجموعه  تصریح  وی 
استان همچنین ســالیانه کارخانه ذوب مس 
خاتون آباد را موظف می کند تا مکمل درمانی 
و حمایتــی را بــه هزینه کارخانــه با فرمول 
دامپزشکی تهیه و بین دامداران منطقه توزیع 

کند.
ادامه  مدیرکل دامپزشکی اســتان کرمان 
داد: این مکمل درمانی مولیبدات آمونیوم)یک 
ترکیب غیرآلی، جامد و سفیدرنگ( دارد و از 
جذب مس تا حد زیــادی جلوگیری می کند 

و سطح مسمومیت دام ها را کاهش می دهد.
وی بیــان کرد: علاوه بر ایــن مکمل های 
درمانی سایر اقدامات رایگان)واکسیناسیون و 
سمپاشی( نیز برای دامداران منطقه خاتون آباد 

به صورت معمول انجام می شود.

بروکراســی اداری در کهگیلویه و بویراحمد کشــاورزان 
آسیب دیده از سیل پارسال مانسون را همچنان می دواند.

بــه گزارش مهر، کهگیلویه و بویراحمد مرداد ماه ۱۴۰۱ 
را با سیل سنگین مانســون می شناسد و باران های ویرانگر 

حاصل زحمات کشاورزان استان را به تاراج برد.
سامانه ای پر قدرت که زیرساخت های شهری و روستایی 
کهگیلویــه و بویراحمد را درهم کوبیــد و میلیاردها تومان 
خســارت به مردم وارد کرد.خوشبختانه این سیل در استان 
خسارت جانی نداشــت، اما جان کشاورزان از خسارت های 
ســنگین و وعده های پر تکرار پرداخت تسهیلات آن به لب 
رســید.با وقوع سیل مانسون انتظار می رفت که در کمترین 
زمان ممکن نســبت به حمایت از کشاورزان اقدام شود، اما 
جلسات پی در پی با بی توجهی برخی از دستگاه ها و بانک ها 
یک بروکراســی دردسر ساز را برای افراد خسارت دیده رقم 

زده است.
خیلی از این افراد که خود با تسهیلات اشتغالی ایجاد کرده 
بودند، امروز باید نظاره گر از بین رفتن تمام زیرساخت های 
واحدها و مراکز تولیدی خود باشند.به رغم جلسات متعدد و 

مصوبات، بروکراسی اداری همچنان بر روند پرداخت خسارت 
سیل غالب است. رئیس سازمان جهاد کشاورزی کهگیلویه 
و بویراحمد گفت: سیل مانســون کشاورزی استان را دچار 

شوک بزرگی کرد.
ســید علی معتمدی پور در کارگروه سیل مانسون افزود: 
بخش کشــاورزی ما در اوج تولید مردادماه سال قبل دچار 
شوک بزرگی شد و تولیدکنندگان ما آسیب جدی دیدند.وی 
ابراز داشت: حقیقتاً از بانک ها و ادارات آب منطقه ای، منابع 
طبیعی، بیمه، دامپزشــکی و همه ادارات عضو کمیسیون 
انتظــار دارم به مصوبات قبلی این کارگروه پایبند باشــند.
معتمدی پور گفت: ادارات به جای فرستادن مردم به دنبال 
استعلامات تکراری در این اداره و آن اداره، به صورت یکجا 
و جمعی به لیســتی که جهاد کشــاورزی برای آنها ارسال 
می کند پاسخ دهند که با تزریق این تسهیلات، جانی دوباره 

به تولید این استان دمیده شود.
رئیس جهاد کشــاورزی استان گفت: چهار ماه از مصوبه 
قبلی سیل مانسون در حضور استاندار می گذرد، اما واقعیت 
این اســت که چندین اداره کل این مصوبات را اجرا نکردند.

معتمــدی پور تصریح کرد: هنوز بخش زیادی از خســارت 
دیدگان بخش کشاورزی به ویژه در حوزه شیلات موفق به 

دریافت تسهیلات خود نشدند.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان بخشی از این تأخیر 
را ناشی از ابهام در دستورالعمل پرداخت تسهیلات دانست 
و گفت: معلوم نبود این خسارات به ازای هر تن باشد یا هر 
مزرعه و اینکه خسارت وارده در چه مرحله ای از رشد ماهی 
و وزن آن ارزیابی می شود. معتمدی پور با بیان اینکه اجبار 
کشاورز برای بیمه پنج ساله و استعلام مجدد برای طرح های 
مجوز دار به هیچ عنوان قابل پذیرش نیســت، گفت: تأخیر 
در این زمینه ظلم به کشاورزی و تولید این استان است که 

حقیقتاً به دریافت این تسهیلات نیاز دارد.
وی با اشاره به نشست کارگروه سیل مانسون در کهگیلویه 
و بویراحمد، گفت: با اکثریت آرا تصویب شد که بانک ها برای 
پرداخت این تســهیلات با بیمه محدود و یک ساله موافقت 
کنند و استعلامات آب منطقه ای و منابع طبیعی به صورت 

لیستی پاسخ داده شوند.
معتمدی پــور تصریح کرد: همچنین باید اســتعلامات 

چک برگشتی و معوقات حذف شــوند، اخذ پروانه از نظام 
صنفی کشاورزی در این تسهیلات اجباری نباشد و شورای 
هماهنگی بانک ها همه شعب را ملزم به رعایت این مصوبات 

کند.
نماینده تام الاختیار اداره کل بحران استانداری نیز گفت: 

برخی از بانک ها حتی پاسخگوی استعلامات نیستند.
علی عســکری افزود: یکی از بانک هــا مبالغی را تحت 
عنوان یارانه تســهیلات ســیل دریافت کرده، اما خسارت 
دیدگان سیل مانسون هیچ گونه دریافت تسهیلاتی از بانک 
نداشــتند.وی افزود: بانک هدف نه تنها تسهیلات مصوب را 
پرداخت نمی کند، بلکه مکاتبات را پاسخ نمی دهد و عملکرد 
یک بانک موجب بدبینی مردم می شود.عسکری گفت: اگر 
بانکی نمی خواهد کار مــردم را انجام دهد، اعلام کند تا ما 
پرونده های حوزه بحران را از طریق بانکی مســئولیت پذیر 
پیگیری کنیم.در حالی که کشاورزان کهگیلویه و بویراحمد 
رنج سیل ماه ها قبل را در ضعف بخش های متولی به دوش 
می کشند، مصوبات دستگاهی همچنان بر پرداخت تسهیلات 

در آینده تاکید دارد.

گره کور پرداخت تسهیلات

بروکراسی اداری، سیل زدگان مانسون را می دواند

آلایندگی شرکت ملی مس در شهربابک تداوم دارد

دامِمسهمچنانبردامهایخاتونآباد

رئیس ســازمان جهاد کشاورزی استان 
قزویــن از ثبت باغســتان ســنتی قزوین 
به عنــوان پنجاه و ششــمین نظام میراث 
کشــاورزی مهم جهان )جیــاس( در فائو 
)ســازمان خواربار و کشاورزی ملل متحد( 

خبر داد.
محمدحسین عطایی در گفت و گو با ایرنا 
ضمن بیان این مطلب اظهار کرد: در جریان 
نشست گروه مشــاوران علمی جیاس فائو، 
۲ نظام میراثی کشــاورزی باغستان سنتی 
قزوین به عنوان پنجمین و ششــمین نظام 
میراث جهانی توســط این نهاد بین المللی 

معرفی و ثبت جهانی شدند.
وی با بیان اینکه جمهوری اسلامی ایران هم اکنون چهارمین کشور دنیا در تعداد ثبت جیاس است، تصریح کرد: 
جا دارد که از زحمات جوامع محلی، باغداران، انجمن ها و ســازمان های مردم نهاد حوزه باغستان، مدیریت توسعه 
پایدار و همچنین معاونت بهبود تولیدات گیاهی ســازمان جهاد کشاورزی در پیگیری و به ثبت رساندن این نظام 

ارزشمند و خلق این دستاورد بزرگ تقدیر و تشکر کنم.
عطایی با بیان اینکه باغستان سنتی قزوین یک باغ پارک طبیعی در کشور محسوب می شود، گفت: این باغستان 
با قدمت یک هزار ســاله خود با مســاحتی حدود ۲ هزار و ۷۰۰ هکتار باعث شــده تا قزوین را به یک »باغ شهر« 

تبدیل کند.
به گفته این مســوول، در این باغستان محصولات متنوعی مثل انگور، بادام، گردو و زردآلود تولید می شود که 
اکنون با جهانی شــدن آن علاوه بر راهیابی به بازارهای جهانی می تواند مورد توجه گردشــگران داخلی و خارجی 

نیز قرار بگیرد.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قزوین به ظرفیت بی نظیر گردشگری باغستان سنتی قزوین اشاره کرد و 
گفت: یکی از مهمترین دستاوردهای ثبت جیاس، معرفی این باغستان سنتی به عنوان یکی از قطب های گردشگری 

کشور است که امیدواریم مورد توجه بیش از پیش متولیان این حوزه باشد.
گفتنی است؛ مطالعات علمی و ثبت جهانی پنج نظام میراثی کشاورزی مهم جهانی کشاورزی ایران شامل، نظام 
میراثی کشاورزی مبتنی بر قنات در کاشان، زراعت سنتی زعفران مبتنی بر قنات قصبه گناباد، تولید انگور و فراورده 
در دره جوزان ملایر، باغات سنتی انجیر دیم استهبان و باغات سنتی گردوی تویسرکان، توسط موسسه پژوهش های 
برنامه ریزی، اقتصاد کشاورزی و توسعه روستایی وزارت جهادکشاورزی انجام شده و مطالعه نظام میراثی کشاورزی 
باغستان سنتی قزوین، اولین پروپوزال )طرح جامع( جیاس ایران است که توسط دانشگاه بین المللی امام خمینی 

)ره( و انجمن توسعه حیات شهر قزوین تهیه شد.

معاون هماهنگی امور عمرانی اســتاندار 
خراســان جنوبی گفت: طــرح انتقال آب 
از دریــای عمان با فعالیــت ۲ پیمانکار در 
محدوده ســرزمینی این اســتان در دست 

اجراست.
به گزارش ایرنا از روابط عمومی استانداری 
خراســان جنوبی، علیرضا عبــاس زاده در 
تشــریح این خبر افــزود: پیمانــکاران در 
حال مسیرســازی به طــول ۴۰۰ کیلومتر 
هســتند و این خط انتقال انشــعاباتی در 

تمامی شهرستان ها خواهد داشت.
وی با اشــاره به راهکارهــای تامین آب 
پایدار و بلندمدت خراســان جنوبی گفت: 

انتقال آب از دریای عمان و خلیج فارس از ابتدای دولت سیزدهم در دستور کار جدی قرار گرفته و مهمترین پروژه 
عملی و اقدام دولت است که در این خصوص خط سوم انتقال از خلیج فارس و خط چهارم انتقال از دریای عمان 

در دست اجراست.
معاون اســتاندار خراســان جنوبی تصریح کرد: انتقال آب از دریای عمان به دلیــل ملاحظات اجرایی، فنی و 

اقتصادی برای خراسان جنوبی در اولویت قرار گرفته است.
وی با بیان اینکه اجرای طرح انتقال آب از دریای عمان برای استان های سیستان و بلوچستان، خراسان جنوبی و 
خراسان رضوی با قوت در حال اجراست، گفت: افق اجرای طرح انتقال آب از دریای عمان به خراسان جنوبی سال 

۱۴۰۴ است و آب انتقالی به خراسان جنوبی در زمینه صنعت و شرب خواهد بود.
عباس زاده اظهار کرد: سهم استان از اجرای طرح انتقال آب از دریای عمان در فاز نخست ۶۰ میلیون متر مکعب، 
فاز دوم ۱۲۰ میلیون متر مکعب و فاز سوم ۱۸۰ میلیون متر مکعب است که با انتقال این حجم از آب دیگر نیازی 

به منابع آب زیرزمینی نخواهیم داشت.
وی همچنین گفت: اجرای طرح تغذیه مصنوعی یکی از راهکارهای مدیریت آب در اســتان اســت که در سفر 
رئیس جمهور بیش از پنج هزار میلیارد ریال اعتبار برای اجرای این طرح ها اختصاص یافته و در حال حاضر ۶ طرح 

تغذیه مصنوعی در خراسان جنوبی در دست اجراست.
عباس زاده با اشــاره به بحران کم آبی و خشکسالی های مســتمر در این استان افزود: باید در چنین شرایطی 
مدیریت بیشــتری در زمینه منابع آبی به خصوص در خطه خشک خراسان جنوبی داشته باشیم و در این زمینه 

تدابیر ویژه صورت گیرد.
وی بیان کرد: ما در خراسان جنوبی در اقلیم خشک و بیابانی و همجوار با کویر لوت زندگی می کنیم پس شرایط 

بدتری در تامین آب نسبت به سایر استان ها داریم.

طرح  انتقال آب دریای عمان به خراسان جنوبی در حال اجرا استباغستان سنتی قزوین در نظام میراث جهانی ثبت شد


